Adam Caldwell is the earliest Caldwell ancestor that has been found.  Adam was born circa 1763 in Donegal County, Ireland and died June 12, 1819 in Frankfort, Kentucky.  Donegal is located on the western coast of present day Northern Ireland. 
Adam arrived in the United States August 30, 1787 on the ship Alexander at Philadelphia, Pennsylvania.  One record indicates that Adam was accompanied by a Joseph and John Caldwell.  Family oral history says that Adam first established his residence in Baltimore, Maryland to join family members who resided there.  However, this has not been confirmed either.
After his arrival, Adam resided in Baltimore, Maryland before moving to Ohio County, Virginia where he appears on the tax rolls in the 1790’s.  Ohio County, Virginia became present day West Virginia with Wheeling as its county seat when the state of West Virginia was created.    

Adam married Phoebe Gallion on November 16, 1797 in Ohio County, Virginia, who was born August 17, 1778 in Baltimore, Maryland and died March 23, 1848 in Nashville, Tennessee.

Phoebe’s parents had relocated to Ohio County in 1789 from the Baltimore area as well.  Around 1798 Adam and Phoebe moved to Frankfort, Franklin County, Kentucky.  
Adam Caldwell had substantial holdings in land, 4 slaves and a retail store according to earlier family researchers.  Adam joined the U. S. Army April 22, 1812 during the War of 1812 joining Captain Montgomery’s unit.  Around 1816 Adam moved his family to Nashville, Tennessee.  It is uncertain if he relocated with the family as all the records indicate that he died June 12, 1819 in Frankfort, Kentucky of digestive blockage. It is also possible he was in Frankfort tending to business assets that he owned.
Children of Adam Caldwell and Phoebe Gallion
                                  John A. Caldwell, born December 10, 1802.
                                  Margaret Caldwell, born circa 1804.
                                  Harriet Caldwell, date of birth unknown. 
                                  James Alfred Caldwell, born February 16, 1807.     
 Alexander Samuel Caldwell, born circa 1818.
According to Alice Duggan Gracy in her book “The Gracy Family of New York and Texas” these were the children that reached maturity, indicating there may have been others who died in infancy.
A number of records have been found on Phoebe Gallions’s ancestors and that information follows in a separate section.
John A. Caldwell was born December 10, 1802 in Frankfort, Kentucky and died October 22, 1870 in Bastrop County, Texas.  No records have been found of John A. Caldwell’s middle name, but since his father was named Adam and he named his first son John Adam, it is reasonable to assume that Adam was his middle name as well. 

He joined his family in the move from Frankfort, Kentucky to Nashville, Tennessee circa 1816.  After John’s father died in 1819, according to author, John Henry Brown in his book “Indian Wars and Pioneers of Texas”, he assisted in the support of his family while studying to become a lawyer.  He was admitted to the bar in Tennessee at the age of 21 in 1823.
Around 1824 John moved to Tuscumbia, Alabama to set up his law practice.  It is in Tuscumbia that he met and married Lucinda Whey Haynie on December 4, 1827.  Lucinda Whey Haynie was the daughter of Rev. John Haynie and Elizabeth Brooks, who was born December 8, 1809 in Chatham County, Georgia and died December 30, 1895 in Austin, Texas.  Lucinda’s parents and family had moved to Tuscumbia, Alabama around 1824 to further her father’s call to preach and his missionary efforts on behalf of the Methodist Church. 

The first child of John and Lucinda, Margaret Elizabeth Caldwell, was born September 15, 1828 in Tuscumbia, Alabama.  
In January 1830 John Caldwell applied for land in Texas and was accepted in the Austin Colony established by Stephen F. Austin.  The applicants were given 16 months to make the move from Alabama to Texas.  During this time period he was practicing law following the New Orleans’ court as it moved from town to town to hear cases.  This was the common practice before permanent courts were established.  The judges, along with a retinue of lawyers would set up court in a town and the judge would assign a lawyer to the defendant and one to the plaintiff.  This is most likely where the term “Circuit Court” originated.
In 1831 the John Caldwell family made the move to Texas traveling down the Alabama River to Mobile and then on to New Orleans and finally landing at Matagorda Bay as a part of the Alabama Colony on the Navidad River.  The family group included John, Lucinda, daughter Margaret and eight slaves.  Family oral history indicates that a child was born on the trip to Texas that died shortly after birth and was buried along the route of travel.
Whatever happened to the property in the Alabama Colony has not been recorded in family history and a deed to it may not have been established.  The John Caldwell family was attracted to Texas along with many other colonists by Stephen F. Austin, Green Dewitt and other land developers sanctioned by the Mexican government in the early to middle 1820’s. 

In addition to the “legal” immigrants, there were thousands of illegal immigrants primarily in east Texas along the border with the United States.  The Mexican government did not have sufficient resources and military to control this illegal immigration.   

John Adam Caldwell was born on July 13, 1833 near Matagorda Bay, Coahuila y Texas, Mexico according to Mary Pope Caldwell’s Family Bible.  
While John A. Caldwell was following the New Orleans’ court he learned of a case involving the son of Don Jose Navarro, one of Spanish land grant families in the Mexican state of Coahuila y Texas.  The son of Don Navarro had been sent to school in New Orleans by his father.  While there, the son was involved in a duel and killed another student.  
According to an article published in the Bastrop Advertiser in 1974 and presented in many forms of family oral history, a deal was struck between Navarro and Caldwell that would pay him one league of land to represent Navarro’s son and $500 in gold if Caldwell won an acquittal for Navarro’s son.  The trial outcome was successful.  Don Navarro gave John Caldwell the tract of land but was unable to pay the agreed to sum in gold due to an embargo of his funds in Mexico during the Mexican Civil War.  An agreement was struck to substitute six leagues of land for the $500 in gold and an additional amount of money to be paid to Navarro.
There is a deed between Navarro and Caldwell selling the seven league tract dated April 2, 1833 for the sum of $1,302 and recorded in 1839.  The original deed was in the possession of the Charles G. Caldwell family until it was used as guarantee on a transaction.  It was never recovered.  In any event a deal was struck giving John A. Caldwell possession of the seven league tract of land which was on the south side of the Colorado River in the Municipality of Mina, Coahuila y Texas, Mexico running from just east of present day Del Valle, Travis County, Texas into Bastrop County, Texas. 
A municipality in the Mexican system was similar to a county or parish in our governmental structure.  Mina was very large geographically.  It went from the Brazos River on the east to the Llano River on its western border.  It contained all or parts of 17 current Texas counties with Bastrop as its primary town.

Again, according to family oral history, John Caldwell had been negotiating with Don Navarro for some time for the property and had built a small cabin and planted crops on the property as early as 1832.

John Caldwell acquired approximately 29,000 acres in this transaction to establish his plantation.   It is on this property he established a working plantation using slave labor.  Slavery was illegal in Mexico but an agreement had been reached that allowed the colonists to use “indentured servants” as labor with the term of indenture of ten years.  The term of indenture became moot when Texas declared its independence from Mexico in 1836.
In the early years after establishing his plantation, John spent most of his time developing it along the lines of southern plantations devoted primarily to raising cotton.  He would later become very involved in the political arena of the republic and state.  Most of the colonists in that area were from the southern part of the United States and were familiar with the southern agricultural model based on slave labor.  Grains such as corn and wheat were also grown as well as all types of livestock. 
In the 1850 Slave Census of the United States, John Caldwell had the greatest number of slaves in Bastrop County with 37.  In the 1860 Slave Census the number of slaves had increased to 50, but John was no longer the largest slave holder in Bastrop County.
President Abraham Lincoln expressed the best rationale against slavery when he said, “It is the eternal struggle between these two principles – right and wrong - throughout the world…. You toil and work and earn bread and I’ll eat it. No matter what shape it comes, whether from the mouth of a king who seeks to bestride the people of his own nation and live by the fruit of their labor, or from one race of men as an apology for enslaving another race, it is the same tyrannical principle.”  
Through the intervening years John Caldwell gave parts of the plantation to his brother, James Alfred, his father-in-law John Haynie and to his children.  Some or parts of those farms are still   

owned by his descendants.  
These farms and plantations were very successful.  A colonel in Santa Anna’s Army during the war with Texas, Jose Enrique de la Pena, kept a diary of the Mexican campaign in Texas in 1835-36.  He noted that the members of the Mexican Army had never seen such rich and productive farms.  

There were large amounts of stored grain, bales of cotton, cattle and hogs.  This was an advantage to the Mexican Army which primarily lived off the land.  The houses and barns were used for shelter and the homes were looted for their furnishings, silver, china and other valuables.  According to de la Pena’s diary, the fleeing Texans vacated so quickly during the “Runaway Scrape” that cooked food was left on the tables.
The Mexican Army had invaded Texas led by General Santa Anna who was also the president of Mexico.  The purpose of the invasion was to punish the Texans who had defied General Cos in San Antonio to turn over W. B. Travis and R. M. Williamson after their attack on the Mexican garrison at Anahuac.  

Even though the Texas colonists had supported Santa Anna’s republican forces during the Mexican Civil War in the early 1830’s, there was a great concern when Santa Anna abandoned the federal republic system in favor of centralist authority.  The Texas colonists supported the  Mexican Constitution of 1824 which had granted greater independence to the Mexican states.  They also stated a desire to establish a Mexican state for Texas separate from Coahuila.  The capital of Coahuila y Texas was located in Matamoros which was a considerable distance from the populated parts of Texas.

Santa Anna also wanted to reestablish military control over Texas and stop the illegal immigration into Texas from the United States.  This is somewhat of a reversal of today’s immigration question.
John was not a signatory of the Texas Declaration of Independence having been defeated in the election leading up to that convention.

There was a Caldwell who signed the Declaration of Independence, Mathew Caldwell, who had just recently arrived from Missouri.  No one has ever established if there was a familial connection between Mathew Caldwell and the John Caldwell family.  Interestingly enough, Mathew Caldwell was also born in Kentucky in 1798.  However, there were number of people with the Caldwell surname in the 1800 Kentucky Tax Rolls.  Caldwell County is named for Mathew Caldwell and it is assumed the city of Caldwell is named for him as well.  However the state legislature did not record that fact.
After defeating the Texan Army garrison at The Alamo and the garrison at Goliad, Santa Anna’s Army was in pursuit of General Sam Houston’s army.  The civilian population and government officials began to flee, heading for the safety of the United States in Louisiana.  This is now known as the great “Runaway Scrape” in Texas history.  
John Caldwell became a colonel serving under General Edward Burleson according to most sources.  In most cases the volunteers elected the officers when they had been formed.  Edward Burleson was known for never avoiding a fight, whether it was against marauding Indians, outlaws or the Mexican Army.  So it was logical that he received the rank of general and led the Texas volunteers.  It isn’t known if John was elected or appointed colonel.
Colonel Caldwell’s duties were to serve as a courier for General Sam Houston and warn the residents of east and north Texas of the Mexican invasion.  He returned to central Texas to lead his family and others in the Runaway Scrape after the fall of The Alamo.
The Texans discovered that Santa Anna had split his forces and had left some of it near Goliad under the command of Gen. Adrian Woll.  General Burleson convinced Sam Houston to go fight the remaining forces under Santa Anna’s command.  It is said that Burleson gave Houston an ultimatum.  If Houston did not take his regulars along with Burleson’s volunteers and engage Santa Anna, then Burleson would take his volunteers home.
John Caldwell learned of the impending battle and went to join the fight.  He arrived the day after the Battle of San Jacinto where the Texans defeated Santa Anna’s army and took Santa Anna captive.

The fleeing civilians and the Caldwell family learned about the defeat and the capture of Santa Anna about the time they were crossing the Trinity River into Louisiana and began their return to central Texas.  
On the return trip, James Alexander Caldwell was born on May 10, 1836.  He was the fourth child of John and Lucinda.  James became ill with a severe cold and died soon after reaching home on May 26, 1836.
The Colonel appellation would be retained by John Caldwell for the rest of his life.   

Mary Frances Caldwell was born January 5, 1838 in Bastrop County.  She may have been the first child born on the plantation.  However, this was a difficult time for the colonists.  The Comanche Indians were very active and Mary may have been born in the fort at Bastrop. 
Colonel Caldwell was the chairman of the committee in Bastrop to locate the new capital of Texas in the town of Bastrop.  The Republic wanted four leagues of land for the location and Bastrop only had a little over three leagues to offer.  Private donations of land were made to come up with the difference.  Family oral history says that Colonel Caldwell was one of those who offered to donate land to build the new capital but he is not on the list in the Ken Kesselus history of Bastrop. 

Mirabeau B. Lamar, the second president of Texas, wanted to establish the new capital as far west as possible to attract more people and help push back the Comanche and other troublesome Indians from the more populous area.  Sam Houston wanted to establish the capital in his namesake town.  This was not popular due to the swampy and terrible climate conditions.  This was but one of many disagreements the people of Bastrop County had with Sam Houston beginning with the decision to fight Santa Anna’s army at San Jacinto.

It was finally agreed to locate the new capital near the little village of Waterloo on the high grounds north of the Colorado River and to name it for Stephen F. Austin. 

In the late 1830’s the Comanche Indians launched attacks throughout south central Texas.  According to author John Henry Brown, Colonel Caldwell led one of the pursuing parties.  During this time much of the population would live in the fort at Bastrop and go out in groups each day to work the fields or would live in fortified compounds on their farms.  
Mexican agents were agitating the Comanche Indians to attack the colonists and had signed alliances with most of the other Indian tribes to push the colonists out of Texas.  The situation was so bad that the new capital of Austin was abandoned and Sam Houston had the capital moved to Houston and then to Washington on the Brazos.
The Comanche Indians were defeated at the Battle of Plum Creek by General Burleson’s contingent of regulars and volunteers with help from friendly Lipan Indians.  This was the last time the Comanche Indians raided the area east of a line that ran roughly north to south from present day Ft. Worth to San Antonio.  However, the Comanche and other Indian tribes were still a major problem for many years in north and west Texas. 
On one other occasion the family relocated to the fort at Bastrop when General Adrian Woll led another Mexican invasion of Texas in 1842 capturing San Antonio in the process.  Even though Woll withdrew his forces and headed for the Rio Grande, the Texans called for volunteer forces to pursue the Mexicans.  
John Caldwell formed two companies of volunteers from Bastrop and Travis Counties to participate in the pursuit of the Mexican forces.  At the Rio Grande, John Caldwell and most of the volunteers decided to return to central Texas.  A small contingent of volunteers crossed the Rio Grande and invaded Mexico.  They suffered a severe defeat with many killed or imprisoned. 

The early 1840’s were a desperate time for the people of Bastrop County.  Continuing problems with the Indian tribes and two invasions by Mexican forces had disrupted planting and harvesting of the crops on which the economy depended.  Many farms were abandoned and the town of Bastrop saw its population significantly diminish.  Prices for cotton, corn, wheat and hogs were at all time lows and the loss of the capital at Austin depressed most business ventures which had relied on commerce with the new capital.
During this troubled time a third son, Charles Gallion Caldwell, was born April 24, 1840 and a fourth son, Walter Haynie Caldwell, was born January 1, 1842.  On December 20, 1843 a third daughter, Lucinda Phoebe Caldwell, was born.  All were born on the Caldwell plantation.
According to family oral history, John Caldwell did not practice law in Texas.  He is not listed as a practicing attorney in the roll of occupations in Bastrop County.  He was consulted on points of law when Texas established its independence and again when it acquired statehood according to several historical sources and family oral history.  
Colonel Caldwell served as commissioner of Bastrop County in 1840.  He represented Bastrop County in the House of the Republic of Texas in the Third, Fifth, Sixth, Seventh and Eighth Congresses and in the Senate in the Ninth Congress.  During the Ninth Congress he signed the resolution calling for an annexation convention.  He was the Bastrop County representative to the Convention of 1845 to join the United States.  He had been an early advocate of annexation.  The measure was passed by a vote of 52 to 1.  

The convention then spent nearly two months developing a state constitution that was adopted in October of 1845.  In this constitution there was an article requiring the capital to be located in Austin.  That ended the dispute between Sam Houston and the western settlers over the site for the capital of Texas.
In addition, an article was established that no practicing clergyman could serve in the legislature.  According to family oral history, this article was included at the insistence of John Caldwell’s father-in-law, Rev. John Haynie, who was the chaplain of the Constitutional Convention.
John also served as a state senator in the Sixth and Seventh state legislatures. 
A fifth son, Oliver Brooks Caldwell, was born on April 29, 1846 on the Caldwell plantation.

In 1848 John received a bounty of a half section of land, 320 acres, in Delta County for his service during the Texas Revolution in 1836.  It is not recorded if he ever took possession of the land or the disposition of it.  Paris, Texas is the county seat in Delta County.
In 1849 John finally convinced his brother, James Alfred Caldwell, to join him in Texas.  James had been living in Missouri with his family.  James finally agreed and in July 1849 he received 320 acres of land from John.  James Alfred Caldwell was a farmer and a circuit riding preacher.  He also did not believe in slavery and freed the slave John gave him.  James lived only five years in Texas before succumbing to pneumonia on February 25, 1854.  James’ wife, Catherine Francis O’Reilly raised their children and along with her sons continued to operate the farm.  
In the 1850’s after the area became more populated and the threat of Mexican or Indian attacks had lessened, Colonel Caldwell built the first two- story house of boards and planks in the area according to family oral history.  It was known from Austin to Houston as the “White House”.  This name could have derived from its distinctive white paint that made it stand out on the prairie.  However, it was also a popular stopping place for most of the prominent men and politicians in the state.  The men visited there to discuss politics and enjoy the hospitality of Lucinda’s household. 
The U. S. Census records of 1850 and 1860 have a column to record the value of real estate and personal estate.  In 1850 the value of the plantation is given as $56,700 and $65,247 in 1860.  In addition John had over $64,000 in his personal estate.  The latter may have included the “value” of the slaves that he owned.   

In 1850, John conveyed to Thomas Pratt Washington 2,000 acres for the sum of $3,600.  Colonel Caldwell had known Thomas Washington from their days in northern Alabama.  The two families would later be linked by the marriage of John Adam Caldwell and Mildred Pratt Washington. 
Also in the year of 1850 the last child of John and Lucinda, Orlando A. Caldwell, was born on March 13, 1850 on the Caldwell Plantation.  As with his father, no record has been found for Orlando’s middle name.
In the 1850’s there were weddings to celebrate as well.  Mary Frances Caldwell married John Hardeman Pope on January 10, 1855 the son of Burwell Pope and Sarah Strong. As mentioned earlier, the daughter of Thomas Pratt Washington and Elizabeth Tate Harris, Mildred Pratt Washington, became the bride of John and Lucinda’s oldest son, John Adam Caldwell, on April 22, 1857.
The marriage of John Adam and Mildred Pratt Washington provides a second collateral connection to President George Washington.  The first was in the Haynie family line with one of Captain John Haynie’s sons marrying into George Washington’s maternal line, the Ball family.  Thomas Pratt Washington’s 3 greats grandfather was John Washington, the great grandfather of George Washington. 

There were sad occasions as well with the death of John and Lucinda’s oldest daughter, Margaret Elizabeth Caldwell, on February 19, 1852.  Margaret died at the age of 24 never having been married.  According to the U. S. Census in 1850, Margaret is listed as being insane.  The nature of her mental illness is not known.  Although one clue may be gathered from Charles Gallion Caldwell’s oral history that Colonel Caldwell suffered from long periods of depression.
It isn’t known how the children of John and Lucinda were educated.  The Bastrop Academy was established in 1850.  It was co-educational.  There were both day and boarding students who attended the school.  John Caldwell was on the board of trustees in 1860.  This school evolved into the Bastrop Military Institute, when it appeared that war between the north and south was imminent, to train young men in the military disciplines.  
Prior to that time, primary education was probably provided by Lucinda and possibly tutors.  It was also possible that some of the children went to boarding schools in Austin or La Grange.  Many children attended school in this manner from the outlying farms and ranches.  In the late 1850’s public education was authorized and funded by the State of Texas and Bastrop County began building and operating public schools. 
During the early colonial days, the Colorado Navigation Company was organized to develop methods of river transportation on the Colorado River.  This company had been re-chartered a number of times and in the 1850’s John Caldwell was on the board of directors.  The company built a steam boat named the Kate Ward.  The boat only drew 18 inches of water when empty and could carry up to 800 bales of cotton. This method of using the Colorado for the shipment of farm goods down the river and shipment of manufactured goods on the return trips continued off and on when river conditions permitted.  It finally ended when the Union gunboats blockaded the coast during the U. S. Civil War.

The rich Colorado River bottom lands, the ready source of water in the river and hand dug wells most likely helped the Caldwell plantation to survive dry periods such as the drought of the 1860’s which is considered the worst ever in Texas history.  

In 1856 Colonel Caldwell was elected the President of the American Party in Texas.  It was a political party that had grown out of the Southern Whig Party.  It was also called the “Know-Nothing Party” due to the secrecy of its objectives.  When inquiries were directed to its members they were to reply that they “know nothing.”  The American Party was essentially anti-immigrant and anti-Catholic. 

It advocated a 21 year residency to gain citizenship and the right to vote, political offices were to be held only by native born citizens, it believed in the restriction on the sale of liquor, advocated slavery but also believed in keeping the Union intact.  The American Party had grown out of the Missouri Compromise of 1850 that had limited the number of slave holding states.  Abraham Lincoln who initially was a member of the Whig Party before joining the Republican Party said of the “Know Nothings”; “When the Know Nothings get control, it will read “all men are created equal, except Negroes, and Foreigners, and Catholics”.
The “Know Nothings” merged with the pro-union Democrats in Texas during this time period.
John was not a member when the Secession Convention was held in Austin on January 28, 1861  but tried through his considerable influence to prevent the withdrawal of Texas from the Union.  His efforts were not successful and on February 1, 1861 the Ordinance of Secession was passed and on February 23 the vote to secede passed by margin of 3 to 1.

Even though John had opposed secession and feared the outcome of the impending war, he saw three of his sons serve in the army of the Confederacy.  It isn’t clear why John Adam Caldwell did not serve in the Confederate Army.  He may have had a medical condition or Colonel Caldwell may have paid someone to take his place.  This practice was fairly wide spread on both the Union and Confederate sides of the conflict.

Charles Gallion Caldwell and Walter Haynie Caldwell both served in the 8th Texas Cavalry known as Terry’s Rangers and Oliver Brooks Caldwell served in the 25th Texas Cavalry and 3rd Texas Cavalry known as Gillespie’s Lancers.  John and Lucinda’s youngest son, Orlando, was too young at age 14 to be drafted.  The draft age by the end of the war had expanded to those 16 to 50 years of age.  Fortunately, all of John and Lucinda’s sons survived the war.  
All three sons suffered from various diseases and returned to Texas to recuperate.  Walter Haynie was wounded and stayed with Colonel Caldwell’s brother, Alexander Samuel, in northern Mississippi.  Diseases actually killed more soldiers on both sides than did wounds.  Sadly, Henry Clay Caldwell the son of John’s brother, James Alfred, died in 1863.

John and Lucinda aided the Confederate cause in Texas by giving the state their entire crop of cotton amounting to 150 bales in 1862.   They also loaned the State of Texas $250,000 in gold to carry on its business and to aid in funding soldiers to fight for the Confederacy.  The State of Texas issued Confederate War Bonds as security on the loan.  Unfortunately, the bonds became worthless with the fall of the Confederate States of America.  These bonds are currently in possession of the Charles Gallion Caldwell family. 
It’s been said by other researchers that the failure of the Confederacy was very hard on John and Lucinda.  It meant the loss of the way of life that they had enjoyed and one that had brought them considerable wealth.  Ken Kesselus says that John Caldwell was a wealthy man upon his arrival in Texas compared to most of the settlers.
After the Civil War and the Emancipation Proclamation, Colonel Caldwell and his children established a tenant farm or “share cropping” arrangement with former slaves and others to work small farms that were carved out of the large farms and the plantation.  Many of the slaves left the plantation, however.  It was discovered in this research that there are a significant number of African-Americans in Texas with the Caldwell surname.  Many of these had the same first names as members of the John Caldwell family.

Charles Gallion Caldwell states in his oral history that by 1870 none of the Caldwell’s with the exception of John and Lucinda lived on the farms that they owned.  They had all moved into Austin and managed the farms from there.  Some of the families would share time in Austin and on the farm.
John was still an influence in state politics.  In 1866, he was nominated by the Democratic caucus to be governor of the state.  John declined and recommended James W. Throckmorton be nominated.  He knew that General Charles Griffin, who was in charge of reconstruction in Texas, had banned former Confederate office holders from holding state offices.  General Griffin had General Sheridan remove Throckmorton from office and replaced him with Elisha M. Pease, a unionist.  John would have suffered the same fate had he accepted the nomination.

In 1869 the Colorado River flooded.  It was the worst flood to occur since the Caldwell’s had occupied the land near the river.  The “White House” survived the flood but there was damage to it and to most of the outbuildings.  Family oral history says that the family raised a grand piano that had been a gift to Lucinda from John higher and higher on blocks until it could be raised no further.  The water rose up to the bottom of the keyboard and then started to recede.  The piano had been hauled by oxcart all the way from New Orleans.

The following year was a tragic one with the death of John and Lucinda’s oldest son, John Adam Caldwell, on September 21, 1870 of pneumonia.  A month later, on October 22, Colonel John A. Caldwell died of pneumonia, too.  Lucinda Elizabeth Caldwell daughter of John Adam and Mildred Pratt Washington died in December of 1870 which possibly points to an outbreak of influenza or some other infectious disease.  Pneumonia was the leading cause of death in the United States until the 1930’s.
In his will, written in 1850 several years prior to his death, John left all of his assets to Lucinda.  This was highly unusual.  Laws were just beginning to change that made it legal for a woman to inherit property.  A male descendant had usually been chosen as trustee for the estate and the surviving female spouse was granted an annuity.  It speaks to the great admiration and respect that John had for his wife.

According to her descendants, Lucinda was a trained musician and was well read indicating that she received more education than most women of that era.  According to her grandchildren she managed the plantation during her husband’s many absences and was a benevolent force with the slaves on the plantation.

In December of 1870, after her husband’s death, the Caldwell “home place” was given to the youngest son Orlando and Lucinda moved into Austin.   Lucinda died in Austin at the home of her daughter Lucinda Phoebe Caldwell Hill on December 30, 1895.  She also had lived with her daughter Mary Frances Caldwell Pope in Austin.  Both Lucinda and John Caldwell are buried at Oakwood Cemetery, Austin, Texas. 
Lucinda’s Last Will and Testament states that the lands she received from her husband, not already given to her children, were to be sold and the proceeds of the sale be divided equally among her children and/or grandchildren if her child preceded them in death.

One side note of interest about Lucinda is that she somehow acquired the note on the homestead of my paternal great grandfather, Fritz Vorwerk.  In the final month of Lucinda’s life, Fritz was sued on her behalf for non payment of the note and the accumulated interest he signed to purchase his homestead in 1887.  Fritz was able to prove in court that he had receipts for three of the payments but had been unable to find Mr. Muckleroy, the original land speculator and developer, to make the fourth and last payment.  

The court found that Fritz Vorwerk had made a good faith attempt to pay the last payment and the suit was resolved with the payment of the fourth installment and with Fritz Vorwerk paying the court costs.

Children of John Caldwell and Lucinda Haynie

                                        3a. Margaret Elizabeth Caldwell, born September 15, 1828.

                                        3b. John Adam Caldwell, born July 13, 1833.

                                        3c. James Alexander Caldwell, born May 10, 1836.

                                        3d. Mary Frances Caldwell, born January5, 1838.

                                        3e. Charles Gallion Caldwell, born April 2, 1840.

                                        3f. Walter Haynie Caldwell, born January 1, 1842.

                                        3g. Lucinda Phoebe Caldwell, born December 20, 1843.

                                        3h. Oliver Brooks Caldwell, born April 29, 1846.

                                        3g. Orlando A. Caldwell, born March 13, 1850.

The following brief narratives are based primarily on Census and other documents found on the internet and in some cases with input from descendants.  Unfortunately, there is less known about the female family ancestors.  Their information usually consists of wife or keeping house.  In some cases it is noted that they have their own income.
Margaret Elizabeth Caldwell 1828 – 1852
There is little information on Margaret Elizabeth.  We know that she was born September 15, 1828 in Tuscumbia Alabama.  She traveled with her parents to Texas arriving in 1831.  The only known record is the 1850 Census of the United States taken in September of 1850.  In this census record there is a column to list whether someone is blind, dead and dumb, idiotic, insane, pauper or a convict.  The census taker recorded that she is insane.  

There has been nothing in the family history that speaks to this record.

Margaret Elizabeth died February 19, 1852 and is buried in the same plot at Oakwood Cemetery in Austin, Texas with her parents, her brother John Adam Caldwell, her grandmother Elizabeth Brooks and the Hill’s; Robert Theus, Lucinda Phoebe and Mary Caldwell.

John Adam Caldwell 1833 - 1870 
There are few records on John Adam Caldwell who was the first surviving son of John A. Caldwell and Lucinda Whey Haynie.  It is known that he was born July 13, 1833 near Matagorda Bay in the Alabama Colony which was a part of the Mexican state of Coahuila y Texas.  He was raised by his parents on the Caldwell plantation in Bastrop County.  Where and how he was educated is also not known.
He appears in the 1850 Census of the United States as a part of his father’s household.  In the 1860 Census in Travis County taken in July of that year he has established his household with his wife Mildred Pratt Washington and his first two children, Lucinda Elizabeth and Mary Pope in Webberville, Precinct #3.  He died just prior to the 1870 Census which was taken in October of that year.  

In 1856 his father had given him 800 acres of land and in 1860 an additional amount of real estate.  On this land he established his farm which was most likely styled on the southern plantation model using slave labor.  His occupation is listed as farmer.
John was either not drafted nor did he a volunteer for the Confederacy when the Civil War began.  He was of prime draft age in his middle to late 20’s.  He may have paid someone else to take his place in the draft.  Many wealthy people avoided the draft in this way on both sides of the conflict.  

He died on September 21, 1870, reportedly of pneumonia, at the young age of 37 leaving his wife, Mildred Pratt Washington, and four young children.  Lucinda Elizabeth Caldwell, his oldest child died just after her father in December.  John and Mildred were originally buried in the family cemetery.  There are no records of their being buried at Oakwood Cemetery in Austin.  So their final resting place is unknown.
Mildred became the administrator of his estate by establishing a $15,000 bond signed by herself and her father, Thomas Pratt Washington.

Mildred remarried to Winter Goodloe.  More information on this marriage is in the John Adam Caldwell family section.  Mildred died November 14, 1929 and is buried in Oakwood Cemetery along with Winter Goodloe and their son Winter Goodloe.

James Alexander Caldwell - 1836

James Alexander Caldwell was born on the return to Bastrop during the Runaway Scrape on May 10, 1836.  According to family oral history the newborn contracted a severe cold which possibly was influenza and died on May 26, 1836.
Mary Frances Caldwell 1838 – 1918
Mary Frances Caldwell was born January 5, 1838 either on the Caldwell Plantation or in Bastrop, Republic of Texas.  She was born during a time of severe problems with the Indian tribes in central Texas.

She married John Hardeman Pope on January 10, 1855 in Austin, Texas.  She and John were given a farm by her parents.  John is listed as a planter or farmer in the census reports.  In the 1860 Slave Census he owns 40 slaves.  John died July 13, 1903 in Austin, Texas and is buried in Oakwood Cemetery.
In the 1880 Census Lucinda Whey Haynie Caldwell is listed as a member of the household which is located at 400 12th Street.
Mary Frances died April 28, 1918 in Austin, Texas and is buried in Oakwood Cemetery.

Charles Gallion Caldwell 1840 – 1914 *
Charles Gallion Caldwell was born April 2, 1840 either on the family plantation or in Bastrop County, Republic of Texas.  He was educated at the Bastrop Military Institute.  He worked on his father’s plantation until the outbreak of the Civil War.  

He was mustered into Company D of Terry’s Texas Rangers in Austin in either May or July of 1862.  He served with Kirby’s battalion until November 2, 1862 when he was discharged due to chronic rheumatism and diarrhea.  He returned home and rejoined the regiment in 1863 in time to take part in the battle of Hoover’s Gap.

He was discharged again due to health reasons and returned home.  After recovering, he rejoined the regiment in June 1864 and served through the war’s end.  He surrendered in May of 1985 at either Anderson or Goldsboro, North Carolina with General Johnston.  He was paroled at Nashville in June of 1865.

His father gave him a farm carved out of the original plantation which he managed until his death.  He also operated a saw mill and a merchandising business from 1868 to 1873.  
On April 13, 1871 he married Mary Rebecca Hill Burleson.  Mary had been married previously and brought a son named John Hill Burleson to the marriage.  It is not known if Charles adopted John Hill Burleson or not, but he was treated no different than any of his other children.  Charles sent him to Johns Hopkins University where he attended medical school and became a doctor.

Charles served as postmaster at Caldwell’s Store in Kenton, Texas in 1878.  The store and the town eventually disappeared.
He joined the rest of family in the move off the farm into Austin.  His residence is at 404 12th Street next door to his sister, Mary Frances at 400 12th and Arthur Watson at 402 12th.  While in Austin he was secretary of the G. B. Feeders’ Association of Travis County and he also served three terms as Alderman on the Austin City Council. 
In 1883 Mary Rebecca died leaving Charles with four children to raise.  Mary’s sister, Ruth Hill, came to Austin to help raise her sister’s children.  Ruth remained as a member of the family and a companion to Charles for the rest of his life.

At some point Charles and Ruth moved to New York City joining his son Charles Pope Caldwell. They are in the 1910 Census in that city.

Charles died March 1, 1914 in Austin, Texas and is buried in Oakwood Cemetery in Austin.

After his death, Ruth Hill continued to live in Austin and was joined by her brother, Jesse Hill, according to the 1930 Census.  Ruth died June 11, 1930 and is buried in the Charles Gallion Caldwell family plot in Oakwood Cemetery.

· See the oral history of Charles Gallion Caldwell in that family section.

Walter Haynie Caldwell 1842 – 1910
Walter Haynie Caldwell was born January 1, 1842 on the Caldwell plantation in Bastrop County, Republic of Texas.  He lived with his parents and helped to operate the plantation.  He most likely attended the Bastrop Military Institute for his formal schooling.  In the 1860 U. S. Census he is living with his parents.
On September 7, 1861 he enlisted in the Confederate Army in Houston, Texas.  He joined Company D of the 8th Regiment of Terry’s Texas Rangers as a private.  According to the information contained in the Terry’s Texas Rangers website, he was absent in Texas in 1862.

In April of 1863 he was promoted to 3rd Corporal and he returned from his absence in July 1864.  Walter received a gunshot wound which fractured his thigh near Florence, Alabama during a skirmish on the north side of the Tennessee River on September 7, 1864.

He recovered from the wound at a private home, perhaps his uncle Alexander Caldwell.  He was paroled by the Union Army at Meridian, Mississippi on May 10, 1865.

He returned to Texas and his parents gave him a farm carved out of the Caldwell Plantation.  In the 1870 U. S. Census he is living with his brother Oliver Brooks on the farm.  In this census report it states that the value of his land is $20,000 and he has $2,000 in other assets.  Oliver assets are listed as $4,000 in land and $15,000 in other goods.

In the 1880 U. S. Census Walter has relocated to Austin and is living with his sister Lucinda and her husband Robert Hill on Magnin Street.  In 1881 Walter married Maria Louisa Jones in Galveston.

According to the Texas Historical Association, Walter owned the land on which The Treaty Oak was located from 1882 to 1937 when it was sold.  The legend of that tree is that it was the place where Stephen F. Austin signed a treaty with the Indians.  This was a 1003 6th Street. 

In the 1900 census his occupation is listed as a farmer and he is living in Austin with wife Lou and their three children.

Walter died March 5, 1910 in Austin, Texas and he is buried at Oakwood Cemetery in Austin.

Lou continued to live in Austin and is in the 1910 census living with her daughter Emma Lee and again in the 1920 census living with her son Walter Douglas.

Lou Caldwell died February 4, 1930 in Austin and is buried with her husband and other family members in the same plot in Oakwood Cemetery. 
Lucinda Phoebe Caldwell 1843 - 1924 *
Lucinda Phoebe Caldwell was born December 20, 1843 on the Caldwell plantation in Bastrop County, Republic of Texas.  She lived with her parents on the plantation according to the 1850 and 1860 U. S. Census records.  It is assumed that she attended the Bastrop Academy as her father was on the board of that school.
On October 11, 1865 she married Robert Theus Hill, the son of another very prominent plantation owner.  That plantation was located near Smithville, Texas at Hill’s Prairie and is being restored by a descendant, Libby Sartain.  Robert T. Hill enlisted in the same D Company of Terry’s Texas Rangers as Lucinda’s brother Walter.  

Robert was elected 2nd Sergeant but resigned his rank on December 14, 1861 and was reduced to private.  He was absent due to illness in 1862 but returned to action in 1863 joining Wharton’s Scouts.  He was captured while on bread detail in March of 1863 near Cowan, Tennessee and spent the remainder of the war in confinement.  In August of 1865 he was paroled in Brenham, Texas. 

The couple also received a farm carved out of the Caldwell plantation from her parents.  In the 1870 U. S. Census they are residing on that farm which according to the records had a value of $7,000.  They had an additional $1,000 in assets.

By the 1880 census they had moved into Austin, although R. T. Hill’s occupation is still listed as farmer.  According to family oral history, he was a stockman of some note.  He died December 17, 1895 in Austin and is buried in Oakwood Cemetery.
In the 1900 Census she is living in Bastrop County again in Justice Precinct 3 located west and north of Cedar and 10 Mile Creeks.  In the residence with Lucinda is her daughter Annie Snyder and her grandson W. Hill Snyder.   Annie had returned from Wyoming where she had been living with her husband.  A story about them is in the C. G. Caldwell oral history.
She continued to live with her daughter and grandson in the 1910 Census.  They lived at 2000 Whitis Avenue which is now part of the University of Texas campus.  In the 1920 Census it is just the two of ladies in the residence.
Lucinda Phoebe died May 24, 1924 in Austin and is buried with her husband and other family members at Oakwood Cemetery.

*See the oral history by Robert T. Hill III and Libby Sartain in the Lucinda Phoebe Caldwell family section.

Oliver Brooks Caldwell 1846 – 1926
Oliver Brooks Caldwell was born April 29, 1846 on the Caldwell plantation.  He was the first child born in the new state of Texas.  He was most likely educated at the Bastrop Military Institute along with his siblings.
In the 1850 and 1860 U. S. Census records he is living on the Caldwell plantation with his parents. 

He enlisted in the Confederate Army during the Civil War joining Company E, 25th Regiment of the Third Texas Lancers which was organized by C. C. Gillespie in 1862.  The unit was dismounted and was captured in Arkansas in January 1863.  After a prisoner exchange it was reorganized and consolidated with the 17th and 24th Texas Cavalry.  Oliver was attached to the 24th Texas Cavalry organized by Darnell.  

They became a part of the Army of Tennessee and fought in Chickamauga and other battles all the way to Atlanta.  The remnants of the unit surrendered in April of 1865.

Oliver returned to central Texas and the next record found is the U. S. Census of 1870.  He is living with his brother Walter in Bastrop County.  He was given a farm by his parents as was his other siblings.  In this census he has real estate valued at $4,000 and personal estate of $15,000. 

The next record found is the 1880 U. S. Census.  Oliver is residing with his wife’s parents in Precinct 8 of Williamson County.  Anthony Morris is listed as practicing physician and Oliver as a clerk.  Their son William Morris Caldwell born in 1871 is also a member of the household.
There is a 20 year gap in records until the 1900 and 1910 reports of the U. S. Census.  In 1900 the family resides at 1809 Lamar Ave. and in 1910 at 1310 Crawford St. in Houston.  His occupation is now as an insurance agent. 

Oliver died January 19, 1930 and is buried in Houston.  Anna Morris Caldwell died November 9, 1953 in Houston.

Oliver’s son Walter Morris Caldwell was a noted lawyer dealing and an expert in Texas land law.   

Orlando A. Caldwell 1850 – 1930
Orlando was the last child born to John Caldwell and Lucinda Haynie.  He was fortunate to have been born too late to be drafted for the Civil War and too early to be drafted into World War I.
Orlando lived on the Caldwell plantation with his parents through the census of 1870.  On December 1 of 1870 two months after his father’s death, Lucinda Caldwell gave him 378 acres. Family oral history says that this was the farm that included the “White House” and the family cemetery.  
Subsequently, that farm without the family cemetery was sold on November 2, 1872 to W. A. Oatman.  Included in the sale was the farm of W. H. Caldwell consisting of 1,767 acres.  The sales price was $25,000 in gold.  There was a $5,000 down payment with the remainder financed at 10% interest.
In 1873 he married his first cousin, Caroline Trask Haynie, who was the daughter of Dr. Samuel Garner Haynie and Hannah Marie Evans in Austin.
In the 1880 U. S. Census he is living on Mulberry St. with Caroline and their first three children, Hannah’s mother and sister, and a servant named Manda Sampson.  Mulberry St. was one of the streets that were renamed from native trees to numbered streets at about that time.  Orlando’s occupation is listed as a dealer in firearms.  The name of the firearms company is not known but may have been the same one that his brother Oliver Caldwell was associated with.

In the 1900 Austin City Directory, his occupation is listed as a clerk in the State Comptroller’s Office.  He also worked in the Treasurer’s Office as a clerk.  Orlando served as Travis County Tax Assessor – Collector.  It probably was easy for a Caldwell to win a county election.  All you had to do was have your relatives vote for you.

In the 1910 Census he is living 300 East 10th Street.  This must have been a large place as there are 15 family members in residence along with two lodgers.  There are State of Texas office buildings at that address.  Orlando’s occupation is as an accountant doing odd jobs.  
Three of his sons are with Bush and Gerts piano store.  John and Hill are salesmen and George is a piano tuner.  Bush and Gerts eventually became J. R. Reed Music.  John Samuel Caldwell was to become president of that company.  Orlando Jr., Lanny, is a salesman for a grocery store.  Later Lanny would also be associated with J. R. Reed.

In the 1920 Census there are 13 people living in the household on 10th Street.  There are 8 family members and 5 boarders.  Orlando is now the Tax Assessor for Travis County.
Family oral history indicates that he had a drinking problem and would go off on benders from time to time.  

Orlando died January 19, 1930 and Caroline died February 2, 1940 in Austin.  They are buried in the old grounds of Oakwood Cemetery in Austin.  However, their graves have not been located and may be in the Samuel Garner Haynie plot and unmarked.  Their son, George Evans Caldwell, is in that same plot.
There is an obituary in Loyce Rossman’s book on the Haynie family from one of the Austin newspapers that the author has not been able to find.  In this obituary it states that shortly after the civil war, no date was given, a group of bandits attempted to rob the state treasury.  Purportedly, Orlando was one of a group of men who repulsed the robbery attempt after a short gun battle.  He would have been a teenager or a very young adult when or if he was involved.
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